

J. M. J.

CIRCULAR LETTER NO. 6

OF THE

Very Rev. SUPERIOR GENERAL

OF THE

Congregation of the Holy Cross.

29 June

NOTRE DAME, IND., FEAST OF STS. PETER AND PAUL, 1886.

BELoved FATHERS AND DEAR BROTHERS IN JESUS CHRIST:

Once more, before the opening of our General Chapter on August the 15th, I deem it advisable to address a brief communication to our pious Family of the Holy Cross on the state of our Congregation and on the importance which ought to be attached to the deliberations of the General Assembly, whose decrees will probably make an epoch in our religious annals and influence our common destinies to a greater extent than those of any other chapter which has yet been held. Our first duty, as representatives of the Congregation, must, therefore, evidently be to examine, seriously, conscientiously and impartially, the social condition of the two hemispheres, and the hopes which they inspire. These hopes ought to be founded, not on personal or national prejudices, but on facts which cannot be denied. God forbid that any delegate should enter our General Chapter determined to carry some particular point, rather than to recognize the will of Heaven in the decisions of a majority opposed to him. The purpose—the will of God—is what we should all endeavor to know and to second to the best of our ability, no matter at what sacrifice of personal inclinations or convictions.

If the resolutions and decrees of the Chapters are inspired solely by the desire of promoting the honor and glory of God, Heaven will bless them; and with the approval of the Holy See will come a blessing for our work and for all our pious and devoted co-laborers. As for myself, I would certainly hesitate to assume the responsibility for a single measure when a Chapter has been canonically convoked to decree and enforce it. And I hope, at the opening of our General Assembly, to be able to give a clear and unquestionable proof of the truth of what I now say. For years, without personal or local interests or attachments, I have devoted all my energies to the common good; I have sought simply and in all things the greatest good of the Congregation. God alone knows the sacrifices which my position has imposed upon me during the past eighteen years, in my desire to do justice to each of our members, to every House and to every province. I do not regret these efforts and sacrifices: they have been blessed beyond my hopes. What good result was ever brought about without sacrifices of some kind? And when I see in the New World 460 priests and brothers of Holy Cross, aided and encouraged by the devoted co-operation of 650 Sisters grouped under the same Sacred Standard in the United States, and of 50 Sisters in New Brunswick, I think that there is abundant reason to thank Heaven—“*Quia fecit mihi magna qui potens est.*”

None of our members is ignorant of the moral and financial status of our Congregation in 1868, and of the trials which persecution has since thrown in her way in Europe; I recall with admiration all that Divine Providence has done for us since that time, and this recollection will never be absent from my mind. To-day, on both sides of the Atlantic, our leading establishments are more successful and prosperous than ever; their debts are rapidly diminishing, and the religious spirit is every year becoming stronger and more marked. Thanks to the zeal and devotedness of the heads of our principal Houses, and of their generous co-laborers, our Congregation has, without any doubt, during the present year, obtained results which raise it in public esteem and give it well grounded hopes for the future.

Union has hitherto been our strength and our joy. May God strengthen and perfect in us this union of minds and hearts without which there is here below neither success nor satisfaction. When the enemy of our salvation wishes to ruin a work, he sows discord among the workers, and soon instead of that sweet harmony which charmed all hearts, instead of that bountiful dew of heavenly blessings which fell upon souls to cheer and refresh them, there is nothing but bickerings, contentions, bad will, anger—in a word, the echo of the “*non serviam.*”

For those who seek only God, the severest trials frequently become the fruitful sources of grace and success. I have a proof of this under my own eyes. Who, indeed, would have ventured to predict seven years ago that Notre Dame du Lac would arise from her ashes and become what she is to-day. Men of faith, relying on the Divine promises, confided their wants to God, to the Blessed Virgin, and to St. Joseph; help came, and everybody admires and wonders at the result.

Rome and France are to-day passing through the crucible of trial and suffering. Let us all pray that peace and justice may soon be restored to them and reign anew in their midst. Were it not for these social troubles Rome or Paris would have been our choice for the seat of the Mother House; God has otherwise decreed for a time: we have only to bless His holy will, and to wait and pray for better days for the Church and society.

Enough has been said to make all clearly see and understand what importance must be attached to the deliberations of the General Chapter; what a spirit of faith should animate all who take part in it, and what supplications should daily ascend to Heaven from all our hearts to secure for this General Assembly the light and the grace necessary to enable it to accomplish its task “*digne et competenter.*”

In this hope and confidence we look forward to the coming of our dear and honored General Capitulants, and we say to them with one voice, “Welcome to Notre Dame!”

E. SORIN, C. S. C.,

Superior General.

LETTRE CIRCULAIRE.

(NO. 6.)

NOTRE DAME, FÊTE DE ST. PIERRE ET ST. PAUL, Juin 29, 1886.

RÈV. PÈRES ET BIEN CHÈRS FRÈRES EN JÉSUS-CHRIST:

Une fois de plus, avant l'ouverture du Chapitre Général, le 15 d'Août, j'éprouve le besoin d'adresser quelques lignes à notre pieuse Famille de Ste.-Croix, sur l'état actuel de la Congrégation, et l'importance quelle doit attacher aux délibérations de l'Assemblée Générale, dont les Décrets devront probablement faire époque dans nos annales Religieuses, et fixer nos destinées communes, plus clairement, peut-être, qu'aucun Chapitre préalable, vu l'ample expérience acquise des deux hémisphères où nous sommes établis par la Divine Providence. Notre premier devoir, comme Réprésarrants de la Congrégation, sera visiblement d'examiner sérieusement, consciencieusement, impartiallement l'état social des deux mondes, les espérances qu'ils nous inspirent, fondées non sur des préjugés personnels ou nationaux, mais sur des faits irrécusables. A Dieu ne plaise, qu'il entre au Chapitre Général, un seul Capitulant, à vues retrécies, à resolution prise d'emporter un point quelconque, plutôt que de reconnoître la volonté du Ciel dans une majorité contraire. Ce qu'il nous importe à tous de bien connoître, et de seconder noblement, au sacrifice de toute inclination ou persuasion individuelle, c'est le dessein, c'est la volonté de Dieu.

Si les résolutions capitulaires sont dictées uniquement et exclusivement pour la plus grande gloire de Dieu, *Ad majorem Dei gloriam*, le Ciel les bénira; et avec la sanction du St. Siège, viendra la bénédiction de l'Œuvre et de tous ses pieux ouvriers. Pour moi, je ne voudrais, pour rien au monde, assumer la responsabilité d'une seule mesure, quand un chapitre est canoniquement assemblé pour la formuler et l'enforcer. Ce que je déclare ici, j'espère en donner la preuve aussi simple qu'irréfutable, dès l'ouverture de l'Assemblée Générale. Voilà des années que je me dévoue au plus grand bien de tous, sans recherche d'intérêts propres, ou de nature ou de localité; je n'ai eu d'autre ambition que de procurer le plus grand avantage de la Congrégation. Dieu seul connaît les sacrifices que ma charge de 18 années m'a imposés, pour faire justice à chacun des membres, à chaque maison, à chaque province. Je ne les regrette nullement, ils ont été bénis au delà de mes espérances. Quel bien s'est jamais accompli sans sacrifice? Certes, quand je vois au Nouveau Monde 460 Religieux de Ste.-Croix, aidés et assistés de l'influence bienveillante et dévouée de 650 Religieuses du même Etendard Sacré, et de 50 Petites Sœurs, au Nouveau Brunswick, j'ai lieu de bénir le Ciel, *Quia fecit mihi magna qui potens est.*

Personne n'ignore entre nous l'état financier et moral de la Congrégation, en 1868, et les épreuves que la persécution lui a fait subir en Europe; j'admire ce que la Divine Providence n'a cessé de faire pour nous depuis cette époque, dont le souvenir ne s'effacera jamais de ma mémoire. En ce moment, aux deux mondes, nos établissements principaux sont bénis et florissants comme ils n'ont jamais été: leurs dettes se réduisent et disparaissent, l'esprit religieux s'affirme chaque année plus uniformément et plus sensiblement. Bref, l'avenir de l'Œuvre n'a jamais été plus encourageant. Grace au dévouement bien connu de la plupart de nos principaux chefs de maison, ainsi que de leurs généreux associés, la Congrégation, cette année, sans ombre de doute, a obtenu des succès qui l'élèvent dans l'opinion publique, et l'honorent d'une confiance qui ne peut manquer d'enrichir son avenir de l'espoir le mieux fondé.

L'union a fait notre force et notre joie. Dieu veuille, fortifier et perfectionner en nous, de plus en plus, cette union des esprits et des coeurs, sans laquelle il n'y a ici bas, ni succès, ni jouissance, moins même en religion que dans le monde. Nous le savons tous: quand l'ennemi du salut veut ruiner une œuvre, il y sème la dissension; et bientôt, au lieu de cette douce harmonie qui charmoit tous le coeurs, au lieu de cette rosée de bénédictions célestes qui descendait abondante, rafraîchissant et réjouissant toutes les âmes, il n'y a plus qu'opposition, mauvais vouloir, colère, etc.; c'est l'écho du *non serviam.*

Pour ceux qui ne cherchent que Dieu, les épreuves les plus sévères deviennent le plus souvent, des sources abondantes de grace et de succès. J'en ai la preuve sous les yeux: qui, au sens humain, aurait osé dire, il y a 7 ans, que Notre Dame du Lac renaitroit de ses cendres, telle qu'elle est aujourd'hui? Des âmes de foi, fondées sur les promesses Divines, ont confié leurs détresses à Dieu, à la Ste. Vierge et à St. Joseph: le secours est venu, et tout le monde l'admiré.

Rome et la France sont aujourd'hui dans le creuset de l'épreuve. Prions tous que la justice et la paix y rentrent et y règnent de nouveau. Sans ces troubles sociaux, le choix du Siège de la Maison-Générale eut été entre Rome et Paris; pour un temps, la Divine Providence en a décrété autrement; nous n'avons tous qu'à l'en bénir, en attendant des jours meilleurs pour l'Eglise et la Société.

C'est dire assez clairement quelle importance s'attache aux délibérations et issues du prochain Chapitre; dans quel esprit de foi les Capitulants devront y entrer, et quelles supplications journalières doivent s'élever de tous les coeurs, pour assurer à cette Assemblée Générale les lumières et les grâces dont elle aura besoin pour accomplir son mandat *dignè et competenter.*

C'est dans cette pleine confiance que nous saluons de tout cœur l'arrivée prochaine de nos chers et honorés Capitulants Généraux et que nous leur répétons, d'une seule voix: Soyez les bien venus à Notre Dame.

E. SORIN, C. S. C.,
SUPÉRIEUR-GÉNÉRAL.